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Des del novembre deu fermés des-
patx imenys laboratori.
Sí,mésdespatxireunions,peròhofaig
molt de gust, primer perquè és im-
prescindible, i després perquè tot és
peralamateixacausa.Lafeinadelaci-
èncianoésnomésferexperimentsde
laboratori sinó tambégestió.

Queaixòno s’ensenya a la carrera.
No,aixòs’aprènsol[riu].Calexplicar
perquèhandefinançarlatevarecer-
ca i nounaaltra.

I vostè comhoexplica?
Doncsparlantl’imprescindible.Com
Mandela,quenoexplicavabenbétot
el quevolia fer, perquèaleshoresha-
viadedonarmassaexplicacions.Co-
municar bé és essencial, des de qui
venpeixalaBoqueriafinsalcientífic.

El2001vaenfocarlasevainvestiga-
ciócapal’atacfrontaldelametàsta-
si. Enquinmoment està la lluita?
Diemmetàstasiquanuntumorinici-
al enunòrgan concret s’escampa en
cèl·lulesmalignesiaconsegueixen,en
contra de totes les probabilitats, fer
niu enun altre òrgan, comel cervell
ielfetge.Sabemqueelstumorsesco-
mencenaescampardesdebonprin-
cipi,molt abansdeserdiagnosticats.
Hem après que el 99,999% de les
cèl·lules que abandonen un tumor
peranaraunaltreòrganmoren.Ico-
mencemaentendreperquèaquesta
minoria aconsegueix sembrar.

¿Hihaalgunamenadegovernmun-
dialdelarecerca?¿Elscentresd’ex-
cel·lència uneixen esforços?
Al contrari del sentiment popular,
queéspensar:“Aquestsinvestigadors
competeixen entre ells, si no ja hau-
riencuratelcàncer...”,hihamoltíssi-
macomunicació i cooperació.

“D’aquí20anys
escuraranel90%
delscàncerssi
elsagafematemps”

ANTONI
BASSAS

SteveJobs va ser el cas contrari. Va
tenircàncerdepàncrees ienunpri-
mer moment va decidir fer servir
medicina alternativa, sobretot die-
ta.Quanintentaacollir-sealamedi-
cina convencional ja ha fet tard.
Comhoveu?
Respectable. La decisió sobre un i la
sevamalaltia la prenunmateix.Mai
no sabrem com li hauria anat si ha-
gués començat un tractament. Però
probablement es va equivocar.

¿L’ànimambquès’afrontael càncer
és diferent alsEUA i aEuropa?
Sí,allàsónmésoberts,enparlenmolt
isabenquehihamoltscàncersqueno
sóngreus,molts, iquese’ncurenmés
de la meitat. És una mentalització
quevacomençarabans,comlescam-
panyes antitabac. Arahi hauna gran
controvèrsia sobre el preudels nous
medicaments. Les farmacèutiques
diuen:“Hancalgutmoltsanysimolts
milersdemilionsperpoderdesenvo-
lupar aquestes teràpies”. Els meus
col·legues a Sloan-Kettering van ser
els capdavanters a contestar: “No,
aquestmedicamentnoelreceptarem
perquè és caríssim.Tot i ser efectiu,
potserunamicamésqueelconvenci-
onal,nopagaladiferència iés immo-
ral. Per tant, ensplantem”.

Director de l’Sloan-Kettering Institute (EUA) de recerca sobre el càncer

JOAN
MASSAGUÉ

Mésque entre les farmacèutiques?
Lesfarmacèutiquestenenunpropò-
sit final, que és guanyar diners. I ai-
xò és legítim mentre es faci ètica-
ment. I recordemque tenen restric-
cions legals. Amés, ara les empreses
van entenent que fàrmacAmés fàr-
macBdónaun30%decuracióversus
un 3% de curació individualment.
Unir esforços és bo per al negoci. És
un procés que s’autoregula després
d’haverpassat una fased’indecisió.

Quans’estàcuratdeltotd’uncàncer?
Depèn. Hi ha càncers que si en cinc
anys no t’han rebrotat estadística-
ment és raríssim que hi recaiguis, i
tensmésprobabilitatsdemorird’un
accidentde cotxequed’una recaigu-
da. Però depènmolt de cada tumor.
I si ens homiremaixí, quan emcuro
delagrip?Bé,d’aquestagript’hascu-
rat,peròjaentornaràsatenirunaal-
tra.Ipotserundiamoriràsd’unagrip.

Angelina Jolie va fer-se una doble
mastectomia.Què envapensar?
Lanotíciavaajudarmoltanormalit-
zarlanostrarelacióambelcàncer.El
paradigmadel sex symbol i labellesa,
sabentqueteniaunamutacióhereta-
dadels gensdelsparesque lapredis-
posava moltíssim a desenvolupar
càncer demama i d’ovari, va decidir
fer-se unadoblemastectomia profi-
làctica. Presentar-ho sensepor, com
a cosa que t’ha tocat imala sort, dó-
na molta confiança a persones que
han passat per un càncer demama,
queviuenambl’aialcori, finsfamolt
poc, ambvergonya.

¿Noensabocaràaunarecercadeles
herènciesgenètiquesiaprendrede-
cisions profilàctiques exagerades?
No. D’hipocondríacs sempre n’hi
haurà.
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Amèrica es miraven Espanya, tant
amb les dretes d’Aznar com amb el
centreesquerra deZapatero, i la po-
saven coma exemple de l’èxit d’una
bona inversióenciènciacomagene-
rador de prestigi nacional, de conei-
xement,d’indústria,d’atractiu.Arael
món està perplex que Espanya hagi
descuidat el quehavia aconseguit.

I això afecta la imatge de la marca
Espanya.
Tremendament. Perquè, a part de la
bellesadelpaisatgeidecomdebés’ho
passa el visitant, el prestigi dels paï-
sos als quals ens pensem a vegades
quepertanyemesbasaen la inversió
en coneixement i les indústries que
se’nderiven.

Això tambéhapassat aCatalunya?
Moltmenys.ElGoverndeCatalunya
ha gestionat els problemesmolt bé,
procurant protegir la ciència de les
retallades almàximpossible.

Vostèésresponsabledel’Institutde
Recerca de Barcelona. ¿S’hi està
fentunainvestigaciód’àmbit inter-
nacional?
Segur.Elnivell ésextraordinari,me-
surat enpublicacions, en lideratge o
talent. Meritocràcia aplicada amb

RUTHMARIGOT

¿Apartirdequandeixadetenirsen-
tit tractar un càncer?
Depènmolt de l’estat de la persona.
Perquè, alerta, moltes de les inter-
vencions contra el càncer són molt
dures. Què hi guanya una persona
que està delicada si li donemun cop
molt fort a la seva qualitat de vida?
L’edatdelpacienttambécompta,pe-
rò hi ha persones de 80 anys que es-
tan millor quepersonesde55.

Vostèsempreidentificatresfactors
de risc: l’obesitat, el sol i el tabac.
I el sedentarisme.

Doncs cada vegada hi ha més gent
que corre pels carrers.
Però per cadahora queunapersona
surtacórrer,quanteshoress’estàas-
seguda davant l’ordinador o la tele?
In’hihamoltsquenocorren.Nopo-
demcomparar elnivell d’activitat fí-
sica nostra amb la que tenia el pagès
que llaurava. Apart que tenimneve-
res plenes de menjar i l’espècie hu-
manano es va desenvolupar durant
centenarsdemilionsd’anysambne-
veres.Havia de córrer, i bastant, per
podermenjarcadadia.Id’aixòenre-
sultal’obesitat,quetéconseqüències
demostrades en la incidència d’al-
guns tipusde càncer.

¿On somen el descobriment de qui-
mioteràpiesquenofacincaureelsca-
bellsni facinsortir llaguesa laboca?
Doncs avançant tremendament.
Hem fet un 15% del camí. Un 20%,
potser. La immunoteràpia i moltes
altresteràpiesnovesvanmoltmésdi-
rigides a la cèl·lula maligna. També
aprenemaferservirlaquimioteràpia
demanera que tinguimenys efectes
secundaris. Serà el tema d’aquesta
dècada i la que ve. En vint anys arri-
baremaunnivellsatisfactorigeneral.

I quins percentatges de curació po-
demtenir d’aquí 20 anys?
Crecquepodemarribaral80%-90%
delscasoscuratssielsdiagnostiquem
d’hora, demanera que sigui sosteni-
bleper a la sanitat i pugueminterve-
nirabansquel’escampall, lametàsta-
si, estiguimassa instaurada.

No fa gaire va denunciar que a cau-
sa de les retallades el govern espa-
nyol estava practicant un “despre-
ocupatexterminidelaciència”.Han
corregit l’actitud?
Nogaire. Intentenferpassos,peròel
retrocés i el desgavell han estat tan
notablesqueencaranos’hansuperat.
Espanyavaferunsalthistòricdedes-
envolupament científic. Europa i

comprensió.Noperquèuninvestiga-
dor tinguiunamalaanyadase’l fa fo-
ra al capdedues setmanes com faria
qualsevol empresa.

¿UnaCatalunyaindependenttindria
més recursos per investigarmillor?
Ésmoltdifícildedir.SiagafemlaCa-
talunya actual i la fem independent,
tenimMas-Colell i els seus al càrrec
delainvestigació,ihofanmoltbé.Pe-
ròhihaaltresproblemes.Lesuniver-
sitatscatalanescarreguenambdèca-
des,pernodirsegles,ambunamane-
rade ferdesproveïdade l’agilitatque
cal avui endiapergestionar la inves-
tigació,percaptarnoustalents,perla
mobilitatdelpersonal...L’estructura
acadèmica del funcionariat de les
universitatsestàrenyitambaixò.Em
semblaquenomésunapartpetitade
les travesderivendel fet queCatalu-
nya formipart d’Espanya.

¿EldebatdelaindependènciadeCa-
talunya li està complicant la vida
d’algunamanera?
Complicant no. La famolt interes-
sant.

¿Sapquèvotariasilespreguntesfos-
sin les dues anunciades?
Hoestic rumiant.Ho trobomolt in-
teressant, icertamenthistòric.Ésun
granexperiment.

¿I compta amb bons científics
aquest experiment?
Esticmolt impressionatper lagestió
que se n’està fent aquí. Molta de la
força ve de la societat civil, amb els
polítics adaptant el seu discurs i les
sevesaccionsa la ciutadania.Peròés
moltfluid,nosabemquèpotpassar.I
jo sóc molt més obert a tenir en
compte els dos extrems possibles.
Històricament,cosesaixíhanacabat
malament.Podriaacabarmoltmala-
ment.Nohovull, peròho considero.
I podria acabarmolt bé.

¿Li pregunten els seus col·legues
nord-americanssobrelasituacióde
Catalunya?
Sí, sobretot quan en parlen els mit-
jans d’allà, com l’altre dia el Wall
Street Journal. O quan veuen que la
qüestió és seriosa i surtenunmilió i
migdepersonesagafadesdelesmans.
Laprimerareaccióés:“Why?Perquè
cal separar-se avui en dia?Couldn’t
you fix it?No ho podeu solucionar?
Per això hi ha els polítics”. Que és la
resposta lògica. Si enshomirem fre-
dament, filtrant totes les passions i
frustracions,hihapaïsospelsqualses
vanmatarmilions depersones i que
ara cooperen coma rivals, però coo-
peren.Lagentqueconecquehanvin-
gut uns dies a Catalunya entenen la
lògicadelaindependència,ialgunshi
donensuport.Ara, allòaquè tothom
dónasuport,pensielquepensi,ésala
ideaquecalvotar.Quanelshoraones
et diuen “Esclar, voteu.ComaEscò-
cia”.Alessocietatsdemocràtiquesés
un anatema no poder votar. Això sí,
queno s’enténde capmanera.e

Excel·lència
“Al’Institut
deRecerade
Barcelonas’hi
fainvestigació
deprimer
nivell”

Vigilar ”Obesitat, tabac, sol i sedentarisme”Retalladesenrecerca ”Ho
ha fetmoltmillor CatalunyaqueEspanya”Angelina Jolie “La sevadoble
mastectomiahaajudatanormalitzar lanostra relació ambel càncer”
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